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Protokół nr 3/2023 

z posiedzenia Komisji Zdrowia, Opieki Społecznej i Ochrony Środowiska 

Rady Miejskiej Ząbkowic Śląskich 

 odbytego w dniu 5 kwietnia 2023 roku 

VIII kadencja  

 

 

Godzina rozpoczęcia obrad: 9:00   Godzina zakończenia obrad: 9:49 

Miejsce obrad: sala konferencyjna Urzędu Miejskiego w Ząbkowicach Śląskich 

 

W Komisji udział wzięli: (lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu) 

 

1. Grzesik Małgorzata    Przewodnicząca Komisji  

2. Halikowska Magdalena   Zastępca Przewodniczącej (obecna online) 

3. Gwóźdź Bożena    Członek   

4. Sierka Dorota     Członek 

5. Jadwiga Smarżyk    Członek  

 

Ponadto uczestniczyli: lista obecności stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Ad. pkt. 1 i 2. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności obrad. 

 

Przewodnicząca Komisji Małgorzata Grzesik otworzyła posiedzenie, powitała obecnych  

i stwierdziła kworum. 

 

Ad. pkt. 3. Przyjęcie porządku obrad. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Opieki Społecznej i Ochrony Środowiska Małgorzata 

Grzesik przedstawiła porządek obrad: 

 

1. Otwarcie posiedzenia. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

3. Przyjęcie porządku obrad.   

4. Informacja z realizacji ustawy o utrzymaniu porządku i czystości w Gminie Ząbkowice 

Śląskie: 

- segregacja odpadów,  

- wywóz nieczystości i ich utylizacja,  

-gospodarka zielenią na terenie gminy.  

 

5. Informacja o wykorzystywaniu środków związanych z ekologicznym wytwarzaniem ciepła 

na terenie Gminy Ząbkowice Śląskie. 

6. Opiniowanie projektów uchwał 

7. Sprawy różne. 

8. Zakończenie obrad.  



Ad. pkt. 4. Informacja z realizacji ustawy o utrzymaniu porządku i czystości w Gminie 

Ząbkowice Śląskie: 

- segregacja odpadów,  

- wywóz nieczystości i ich utylizacja,  

-gospodarka zielenią na terenie gminy.  

Główny specjalista ds. ochrony środowiska Katarzyna Szady podała, że w roku 2022 przez 

Radę Miejską została podjęta uchwała w sprawie zwiększenia częstotliwości odbioru odpadów 

ze względu na zwiększone ilości oddawania tworzyw sztucznych, frakcja ta przez cały 2022 

rok była odbierana co tydzień. Dla porównania przedstawiła sytuację w sąsiednich gminach: 

Stoszowice i Bardo – odbiór tej frakcji przez cały rok jest odbierany raz w miesiącu. 

Poinformowała, że w2022 roku prowadzone były kontrole przedsiębiorców, którzy nie są w 

gminnym systemie posiadania umów na odbiór odpadów komunalnych, a przy okazji tych 

kontroli weryfikowano przedsiębiorców, którzy odbierają odpady komunalne z nieruchomości 

niezamieszkałych, widząc umowy sprawdzano czy zakres częstotliwości odbioru odpadów jest 

zgodny z podjęta uchwała Rady Miejskiej. Oznajmiła, że w roku poprzednim wykonywane 

były czynności kontrolne między innymi za pośrednictwem Straży Miejskiej w kwestii 

podrzucanych odpadów pod wiaty śmietnikowe wspólnot wielorodzinnych, w momencie 

zidentyfikowania takiej osoby wobec niej zostały prowadzone czynności kontrolne. 

Poinformowała, że w roku 2022 wykonywane były czynności związane z budową Punktu 

Selektywnego Zbierania Odpadów Komunalnych, który jeżeli wszystko pójdzie pomyślnie 

powinien zostać otwarty pod koniec 2023 roku. Powiedziała, że nie da się ukryć, że jest problem 

związany z odpadami BIO ze względu na dużą ilość występowania tych odpadów, w całym 

2022 roku z nieruchomości zamieszkałych zostało odebranych 862 tony. Dodała, że wszyscy 

zastanawiają się jak zachęcić mieszkańców do kompostowania. 

Komendant Straży Miejskiej Ryszard Sobala  podał, że przedstawi statystykę z realizacji 

ustawy o utrzymaniu porządku i czystości w Gminie Ząbkowice Śląskie za 2022 rok oraz  

I kwartał 2023 roku. 

Rok 2022: 

• realizacja zgłoszeń z interwencji mieszkańców – 185 na 750 wszystkich zgłoszeń, 

• kontrole porządkowe (w tym gospodarka ściekowa) – 21, 

• kontrole przedsiębiorców (współpraca z Zakładem Gospodarki Komunalnej Sp. z o. o. 

oraz Urzędem Miejskim) – 93, 

• kontrole/weryfikacja złożonych deklaracji przez mieszkańców – 64. 

Narzędzia pomocnicze – kamery monitoringu miasta: 

• w zakresie ujawniania i ścigania wykroczeń – 118 postępowań (47 typowo z ustawy  

o utrzymaniu porządku i czystości) 

Podał, że każda kolejna kamera to kolejne bezpieczne miejsce i tak, gdzie są umieszczone 

kamery sytuacja się poprawiła. Dodał, że w 2022 roku dołożono 3 kamery. Jako newralgiczne 

miejsca wskazał miejsce za Ratuszem, park z oczkiem wodnym i park koło basenu, gdzie po 

trudach technicznych montażu kamery pojawiły się w tych miejscach.  



Poinformował, że w 2022 roku wystawiono 94 mandaty za nieprawidłowości w gospodarce 

śmieciowej, 7 wniosków skierowano do sądu, wydano 80 nakazów porządkowych w celu 

usunięcia nieprawidłowości, 150 pouczeń, 47 razy przekazano do realizacji zadania 

porządkowe innym jednostkom – zarządcom dróg, wspólnotom mieszkaniowym, Zakładowi 

Gospodarki Komunalnej Sp. z o. o., w sprawach, gdzie nie udało się ujawnić sprawców 

zaśmiecania tj. zaśmiecone rowy, padnięte zwierzęta przy drogach.  

I kwartał 2023 roku: 

• 85 pouczeń, 

• 7 mandatów, 

• 35 nakazów, 

• 23 kontrole, 

• 11 spraw przekazanych z monitoringu,  

• 35 zdarzeń naruszających przepisy (11 porządkowych) – 7 postępowań zakończonych 

500 złotowymi mandatami. 

Członek Komisji Zdrowia, Opieki Społecznej i Ochrony Środowiska Bożena Gwóźdź 

powiedziała, że jest zadowolona z wywozu śmieci raz w tygodniu oraz iż nie wyobraża sobie 

sytuacji takiej, jaka ma miejsce w innych gminach. Powiedziała, że monitoring i interwencje 

mieszkańców spowodowały poprawę, a zgłoszeń można dokonywać bez konieczności 

podawania danych personalnych. Podała, iż uważa, że wiele nieprawidłowości leży po stronie 

mieszkańców, ponieważ nie wyrzucają śmieci do pojemników odpowiednich frakcji. 

Powiedziała, że w kwestii edukacji mieszkańców jest bardzo dużo do zrobienia, a pomimo  

że jest grono osób, które przestrzega zasad segregacji, zawsze znajdzie się ktoś, kto tego nie 

robi. Podała, że za niesegregowanie śmieci powinno się karać ludzi, ponieważ jak będzie  

to powszechniejsze, to strach przed mandatem spowoduje porządek.  

Komendant Straży Miejskiej Ryszard Sobala powiedział, że jak nie było wiat 

śmietnikowych było łatwiej wykryć sprawców, a obecnie okazuje się, że to sami mieszkańcy 

zostawiają na przykład odpady wielkogabarytowe we wiatach. Podał, że tam gdzie jest 

odpowiedzialność zbiorowa ciężko  cokolwiek wyegzekwować.  

Członek Komisji Zdrowia, Opieki Społecznej i Ochrony Środowiska Bożena Gwóźdź 

powiedziała, że obecnie jest bardzo dużo gabarytów, a ich wywóz odbywa się raz do roku  

i często bywa tak, że po terminie zbiórki mieszkańcy przynoszą odpady wielkogabarytowe do 

wiaty. Poinformowała, że zazwyczaj nie wiadomo kto ten gabaryt przyniósł, a tego jest bardzo 

dużo, a ponadto pracownicy Zakładu Gospodarki komunalnej Sp. z o. o. mają problem  

z opróżnianiem kontenerów z wiaty, ponieważ gabaryty blokują do niej wejście.  

Komendant Straży Miejskiej Ryszard Sobala powiedział, że szybkie zgłoszenia  

o nieprawidłowościach pozwalają na ujęcie sprawców dzięki możliwości przejrzenia 

monitoringu – im krótszy czas od zgłoszenia nieprawidłowości, tym większa szansa  

na wykrycie sprawcy. Podał, że Straż Miejska interweniuje w każdej sytuacji i zgłoszeniu. 

Poinformował, że na ul. Proletariatczyków, Szkolnej czyli w miejscach, gdzie nie ma wiat 

śmietnikowych jest najwięcej interwencji, ponieważ jest otwarty teren i można podjechać  

i wyrzucić odpady, a w momencie kiedy odpady zostają zostawione przed kontenerami można 

dzięki systemowi monitoringu znaleźć sprawcę, gorzej w sytuacji kiedy opady zostają 

wyrzucone do kontenera.  



Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Opieki Społecznej i Ochrony Środowiska Małgorzata 

Grzesik zapytała czy na osiedlach spółdzielnia płaci za wywóz gabarytów. 

 

Główny specjalista ds. ochrony środowiska Katarzyna Szady podała, że spółdzielnia,  

a ponadto jest również Invest-dom, który ma obowiązek dostarczyć gabaryty do Punktu 

Selektywnego Zbierania Odpadów Komunalnych, który to w ramach opłaty przyjmuje 

gabaryty. Podała, że problem stanowi kwestia transportu – wynajmują kogoś kto pakuje 

gabaryty i wywozi.  W przypadku Invest – dom podała, że posiadają kamery monitoringu  

i mogą również zgłaszać nieprawidłowości Straży Miejskiej. 

 

Kierownik Wydziału Infrastruktury i Gospodarki Przestrzennej Jarosław Trześniak 

podał, że gmina ma podpisane dwie umowy z Ząbkowickim Przedsiębiorstwem Usług 

Komunalnych – jedna  ma utrzymanie drzew i krzewów, a druga na utrzymanie zieleni. 

Poinformował, że umowa na wycinkę drzew, utrzymanie drzew i krzewów obowiązuje przez 

cały rok kalendarzowy, a umowa dotycząca utrzymania zieleni będzie obowiązywać dopiero 

od maja do końca sierpnia albo do końca września, jest to na etapie uzgodnień. Dodał,  

że w roku 2023 celem jest minimalizowanie koszenie traw do samej ziemi, gmina chce iść  

w ślad innych gmin, gdzie kosi się trawy przy alejkach, niewielki pas ok. 1 -2 metra oraz wokół 

ławek, a pozostały teren traktować jako łąki z uwagi na to, że okresy suszy są coraz bardziej 

widoczne. Dodał, że przy pełnym koszeniu woda z terenów spływa i nie jest przetrzymywana 

przez ziemię, a pozostawienie roślinności powoduje przetrzymywanie jej przez roślinność oraz 

sprzyja owadom. 

Poinformował, że w roku 2023 będą wycinane tylko te drzewa i krzewy, które stwarzają 

zagrożenie oraz posusz drzewa. Dodał, że wycinka będzie ograniczona.  

Podał, że rok 2023 ma służyć edukacji – wspólne sprzątanie świata z akcją Zielona Gmina, 

ewentualne rozdawanie sadzonek mieszkańcom Gminy.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Opieki Społecznej i Ochrony Środowiska Małgorzata 

Grzesik powiedziała, że w sytuacji kiedy cześć terenów nie będzie koszone, można pomyśleć 

o zakupie nasion kwiatów miododajnych – będzie to ładnie wyglądać i będzie korzystne  

dla owadów.  

W kwestii wycinki drzew, zwróciła uwagę na orzecha rosnącego przy ulicy Bohaterów Getta, 

naprzeciwko cmentarza przy ogródkach działkowych. Podała, że obecnie orzech jest mały,  

ale za kilka lat będzie olbrzymi, a ponadto jest przekroju, który pozwala na jego wycinkę. 

Poinformowała, że zajmujący się ogródkami  działkowymi nie pozwolili na jego wycinkę, a tak 

naprawdę orzech jest na terenie gminnym.  

 

Członek Komisji Zdrowia, Opieki Społecznej i Ochrony Środowiska Magdalena 

Halikowska powiedziała, że chciałaby zabrać głos na temat podlewania roślin nasadzonych  

w Parku Sybiraków i Parku z oczkiem wodnym, gdzie nasadzone są rododendrony i inne 

rośliny, a podczas suczy rośliny te wysychają i obumierają. Podała, że projekt nasadzenia tego 

terenu wykonało jakieś biuro projektowe, zapytała czy można by było wykopać niektóre 

rododendrony i wsadzić w inne miejsca, żeby mogły się rozrosnąć i mieć szanse przetrwać. 

Powiedział, ze rododendrony bardzo się rozrastają i za 5-10 lat nie będą miały wody, światła 

itd. i będą sią nawzajem zagłuszały. Czy byłaby taka możliwość i miejsce w Ząbkowicach 

Śląskich, żeby przesadzić rododendrony, by stworzyć im dobre miejsce do rozrostu. 

 

Inspektor ds. ochrony środowiska Anna Majorczyk podała, że jest to bardzo trudny temat, 

ponieważ na wykonanie rewitalizacji parku przeznaczono bardzo duże środki finansowe i każde 

nowe prace generują dodatkowe koszty. Powiedziała, że na ten temat na pewno należy zwrócić 



uwagę. Poinformowała, że rewitalizację obejmuje jeszcze okres gwarancyjny, a ponadto musi 

być zachowany okres projektu. Podała, że dokładnie zostanie sprawdzone do kiedy trwa  

i oznajmiła, że na pewno zostanie dopilnowane, by rośliny podczas suszy były podlewane. 

Podała, że co roku  wybierana jest firma zajmująca się podlewaniem roślinności czym 

koordynuje Zakład Gospodarki Komunalnej Sp. z o. o. Powiedziała, że po okresie 

gwarancyjnym w parku rododendrony, zwłaszcza te, które rosną przy szyi korzeniowej drzew 

możliwe, że powoli i systematycznie będą przesadzane jeżeli będzie taka możliwość, a ponadto 

poinformowała, że są miejsca, w których duże spustoszenie zrobili mieszkańcy kradnąc rośliny. 

 

Członek Komisji Zdrowia, Opieki Społecznej i Ochrony Środowiska Magdalena 

Halikowska powiedziała, żeby na przyszłość jak będą organizowane projekty z nasadzeniem 

drzew, ktoś z Urzędu Miejskiego posprawdzał do jakiej wysokości wyrasta dana roślina, jaki 

ma pokrój, ile światła potrzebuje, by nie popełnić takiego błędu jak ma miejsce w parku  

z oczkiem wodny, ponieważ według Radnej jest to nasadzenie błędne i karygodne, a należy dać 

szansę rośliną życia, wzrostu, kwitnienia i poprosiła żeby nie przyjmować pierwszego projektu, 

który jest z brzegu, tylko sprawdzić, ocenić, a następnie później zaakceptować. 

 

 

Członek Komisji Zdrowia, Opieki Społecznej i Ochrony Środowiska Bożena Gwóźdź 

poprosiła w imieniu mieszkańców Rynku, aby od strony  groty w Ratuszu w donicach posadzić 

jakieś rośliny, ponieważ obecnie ludzie traktują donice jako śmietniki. Zapytała kiedy jest  

to możliwe. Podała, że jest umowa na utrzymanie czystości i porządku terenów 

rewitalizowanych ul. Ciasna -ul. Szkolna, ul. Szkolna- ul. Dolnośląska dwa podwórka – 

poprosiła o wyrwanie chwastów. Zapytała czy umowa będzie obowiązywała od maja. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Opieki Społecznej i Ochrony Środowiska Małgorzata 

Grzesik zapytała czy osoby, których zwierzęta załatwiają swoje potrzeby w mieście są w jakiś 

sposób „namierzane”. 

 

Komendant Straży Miejskiej Ryszard Sobala  podał, że oczywiście, a mandat  

za niesprzątnięcie wynosi 500 złoty. Powiedział, że jeżeli chodzi o kwestię wypróżniania psów 

– sytuacja jest dużo lepsza niż w przed kilkoma laty. Podał, że z samym Rynkiem, centrum 

miasta nie ma już większego problemu, ewentualnie na podwórkach. Poinformował, że cieszy 

go fakt, że młodzi ludzie częściej sprzątają po swoich pupilach, a nawet dzwonią z prośbą  

o uzupełnienie worków na odchody zwierząt. Powiedział, że Straż Miejska jeżeli ma ujawnione 

zdarzenie - interweniuje.  

 

Ad. pkt. 5. Informacja o wykorzystywaniu środków związanych z ekologicznym 

wytwarzaniem ciepła na terenie Gminy Ząbkowice Śląskie. 

 

Kierownik Wydziału Funduszy Zewnętrznych Marta Ptasińska podała, ze w Gminie 

Ząbkowice Śląskie obecnie jest kilka programów jeśli chodzi o ekologiczne źródła ciepła. 

Powiedziała, że 3 października 2022 roku Burmistrz Ząbkowic Śląskich Marcin Orzeszek 

podpisał umowę na „Ciepłe mieszkanie”. Dodała, że Gmina Ząbkowice Śląskie była pierwsza 

gmina w województwie dolnośląskim, która podpisała taka umowę, 17 października ogłoszono 

nabór wniosków i też jako jedna z pierwszych gmin w Polsce, a dokumenty, które 

przygotowano w Urzędzie Miejskim są wykorzystywane na wzór. Poinformowała, że w ramach 

programu „Ciepłe mieszkanie” zostało złożonych 30 wniosków, a wniosek o płatność został 

złożony dla 6 mieszkańców – w dniu 4 kwietnia został zatwierdzony i w ciągu około tygodnia 



powinny przyjść zwroty. Podała, że dofinansowanie zależne jest od dochodów mieszkańców: 

30, 60, 90 % kosztów kwalifikowanych 15, 25 , 40 tysięcy dofinansowania kotła na paliwo 

stałe, czyli tzw. kopciucha można wymienić na ogrzewanie gazowe, kocioł na pellet i pompę 

ciepła (dla 6 rozliczonych wniosków 5- gaz, 1 kocioł na pellet), czas na realizacje programu 

jest do 2025 roku, a dla gminy Ząbkowice Śląskie zarezerwowane jest 6 700 000 złoty - spory 

budżet.  

Jako kolejny program realizowany w Gminie Ząbkowice Śląskie podała program „Czyste 

powietrze”. Poinformowała, że w przypadku tego programu pomaga się przygotować  

i rozliczać wnioski, jest to program dla domków jednorodzinnych. Podała, że jest ok. 60 

wniosków rocznie, a pracownicy pomagają przygotować i rozliczyć wniosek. Poinformowała, 

że ważny jest fakt, że program nie dotyczy tylko Gminy Ząbkowice Śląskie, ale również pomoc 

oferowana jest mieszkańcom ościennych gmin, z uwagi na fakt, ze program w wielu gminach 

nie jest realizowany. 

Ponadto podała, że jest również program „Mój prąd”  związany z fotowoltaiką (2 wnioski 

złożone w 2022 roku). Poinformowała, że obecnie program jest wstrzymany na miesiąc,  

a dofinansowanie wynosi 6 tysięcy złoty, a jeżeli mieszkaniec zakłada zbiornik energii kwota 

dofinansowania jest wyższa.  

Powiedziała, ze jest również program „Moje ciepło” – program dla nowych budynków,  

w których założona jest pompa ciepła – dofinansowanie 7 tysięcy złotych (2 złożone wnioski). 

 

Członek Komisji Zdrowia, Opieki Społecznej i Ochrony Środowiska Bożena Gwóźdź 

powiedziała, ze wie, iż Wydział Funduszy Zewnętrznych bardzo pomaga mieszkańcom i ma 

bardzo pozytywna opinie, nie spodziewano się, że tak szybko od złożenia wniosków ludzie 

otrzymują zwroty kosztów, że zostało im to wyjaśnione. Podała, że najczęściej maja 

dofinansowanie w kwocie 60 % kosztów.  

Powiedziała, że słyszy się medialnie, że gaz nie będzie ekologicznym paliwem. Zapytała czy 

cos na ten temat wiadomo.  

 

Kierownik Wydziału Funduszy Zewnętrznych Marta Ptasińska powiedziała, ze jest to dość 

skomplikowane, ponieważ mówi się medialnie, że gazu nie będzie, a w uchwałach 

antysmogowych dla województwa dolnośląskiego, które są w tej chwili w trakcie  uaktualniania 

jest zapis, że tam gdzie jest sieć gazowa nie można dać kotłów na paliwo stałe. Podała, że na 

chwilę obecna najbardziej popularne dofinansowania są do wymiany źródła ciepła na gaz.  

Kryterium dochodowe dla wnioskodawcy: „Ciepłe mieszkanie” nie więcej niż 120 000 

złoty/rok, „Czyste powietrze” 135 000 złoty/rok, a drugie kryterium dochód – zaświadczenia  

z Ośrodka Pomocy Społecznej na osobę w gospodarstwie domowym: 1 674 złoty - „Ciepłe 

mieszkanie” 1863 złoty - „Czyste powietrze”, jeżeli ktoś zarabia więcej to ma 30 % 

dofinasowania, pomiędzy 60 %, poniżej 900-1200 złoty 90 % (jednoosobowe 1200 złoty, 

wieloosobowe 900 złoty).  

 

 

Ad. pkt. 6. Opiniowanie projektów uchwał.  

 

Brak projektów uchwal do opiniowania. 

 

 

 



Ad. pkt. 7. Sprawy różne. 

 

Nikt nie zabrał głosu.  

 

 

Ad. pkt. 8.  Zakończenie obrad. 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodnicząca Komisji Małgorzata Grzesik 

zamknęła posiedzenie Komisji. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

Przewodnicząca Komisji 

         Zdrowia, Opieki Społeczne  

             i Ochrony Środowiska 

 

 

          (-) Małgorzata Grzesik 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Protokół sporządziła: 

Marta Kurpiel-Tokaruk, Podinsp. ds. obsługi Rady Miejskiej i jednostek pomocniczych 


